



# FORT BEAUSÉJOUR - FORT CUMBERLAND

NATIONAL HISTORIC SITE OF CANADA



Photo: Dale Wilson



## Welcome

*Step back in time to an era when England and France were caught up in a tug-of-war for supremacy in Acadia. You will also learn about the origins and history of the area's inhabitants.*

Star-shaped Fort Beauséjour, overlooking the Bay of Fundy, was built by the French in 1751 to

defend their interests in the isthmus of Chignecto. The fort fell to the British in 1755, was renamed Fort Cumberland and repelled American and local rebel attacks in 1776. Reinforced for the War of 1812, it was abandoned in 1835 and declared a national historic site in 1926.

Plan to spend an hour and a half at the site touring the visitor centre, the museum and the historic features of the fort.

### Making the Most of Your Visit

Immerse yourself in the 18<sup>th</sup> century history of the fort through the interpretive paintings of Lewis Parker. Ask the Historic Site interpreters about the importance of the fort in our country's history. Imagine the impact of this battle for Acadia on the everyday life of soldiers of the garrison and the residents of the isthmus of Chignecto, including the Acadians and the Mi'kmaq.

Enjoy the picnic sites along the dykes of the Tantramar Marshes and view a freshwater marsh. Explore the underground casemates and admire the panoramic view of the Bay of Fundy from the fort's bastions.

We welcome your questions about the history of the region as well as the services and facilities in the vicinity. We hope you enjoy your visit with us.

#### Boutique:

The fort's boutique offers a wide selection of books and souvenirs relating to the fort's history.

#### Visitors with special needs:

The visitor centre, the museum, a restroom, picnic area and a specially developed trail including an underground casemate are wheelchair accessible. An all-terrain wheelchair is available for loan. TTY/TDD device available. Our audio-visual presentation is closed-captioned and equipped with an FM loop. Our payphone receiver is amplifier equipped.

### Parks Canada

Parks Canada manages one of the largest parks systems in the world. These diverse national parks, historic sites and heritage canals present the value of their heritage resources to all Canadians while protecting them for future generations.



While in the area, watch for the beaver symbol on highway signs. These signs will lead you to the Monument-Lefebvre National Historic Site and Kouchibouguac and Fundy National Parks.

### How to Reach Us

#### June 1 to October 15:

Fort Beauséjour - Fort Cumberland NHS  
111 Fort Beauséjour Road,  
Aulac, New Brunswick,  
Canada E4L 2W5

**Telephone**  
(506) 364-5080  
(Voice/TTY/TDD)

**Facsimile**  
(506) 536-4399

**Web Site**  
[www.pc.gc.ca/beausejour](http://www.pc.gc.ca/beausejour)

**E-mail**  
[fort.beausejour@pc.gc.ca](mailto:fort.beausejour@pc.gc.ca)

#### Off Season:

Northern New Brunswick  
Field Unit, 186 Route 117  
Kouchibouguac National Park,  
New Brunswick,  
Canada E4X 2P1

**Telephone**  
(506) 876-2443

**Facsimile**  
(506) 876-4802



- 1. Visitor Centre, Boutique and Museum
- 2. Main Entrance British Gateway
- 3. French Well and Stone Casemate
- 4. Barracks Foundations
- 5. British Stone Casemate and Officers Barracks, Former French Entrance
- 6. French Wooden Casemate

- 7. British Stone Curtain Wall
- 8. British Sallyport
- 9. British Powder Magazine Foundations (18<sup>th</sup> and 19<sup>th</sup> centuries)
- 10. British Well
- 11. Spur
- 12. British Encampment and Trenches

Preservation of our natural and historic resources is everyone's responsibility. Please leave the site unspoiled for others to enjoy. We welcome your comments and suggestions.

Photo: Parks Canada



LIEU HISTORIQUE NATIONAL  
DU CANADA DU

# FORT - BEAUSÉJOUR - FORT - CUMBERLAND



Photo : Dale Wilson



## Bienvenue

*Remontez à l'époque où la France et l'Angleterre se disputaient le contrôle de l'Acadie et vous connaîtrez les origines et le sort des habitants de cette région.*

Le fort Beauséjour, construit en forme d'étoile et dominant la baie de Fundy, a été érigé par les Français en 1751 pour la défense de l'isthme de

Chignecto. Il passa aux mains des Britanniques en 1755, fut rebaptisé fort Cumberland et repoussa des attaques des Américains et des sympathisants rebelles en 1776. Refortifié à l'approche de la Guerre de 1812, le fort fut abandonné en 1835 puis déclaré lieu historique national en 1926.

Prévoyez au moins une heure et demie pour visiter le centre d'accueil, le musée et les vestiges historiques du fort.

### Pour profiter de votre visite

Revivez l'histoire du fort au XVIII<sup>e</sup> siècle en regardant les tableaux de Lewis Parker. Profitez-en pour demander aux interprètes de lieu historique de vous expliquer l'importance du fort dans l'histoire du Canada. Imaginez l'impact de la lutte pour l'Acadie sur la vie quotidienne des soldats de la garnison, des Acadiens et des Mi'kmaq habitant l'isthme de Chignecto.

Détendez-vous dans l'une des aires de pique-nique, le long des aboiteaux des marais de Tantramar et voyez un marais d'eau douce. Explorez les casemates souterraines et admirez la vue panoramique de la baie de Fundy du haut des remparts.

N'hésitez pas à vous renseigner auprès du personnel sur les questions historiques ainsi que sur les services et les installations dans la région. Nous vous souhaitons une agréable visite.

#### Boutique :

La Boutique du fort vous propose un vaste choix de livres et de souvenirs thématiques.

#### Visiteurs avec besoins spéciaux :

Le centre d'accueil, le musée, une toilette, une aire de pique-nique et un sentier spécialement aménagé conduisant à une casemate souterraine sont accessibles aux fauteuils roulants. Un fauteuil roulant tout terrain est mis à la disposition des visiteurs. Le téléphone payant est doté d'un combiné à volume réglable et il y a aussi un appareil ATME. Notre présentation audio-visuelle est sous-titrée et équipée d'un système PFM pour malentendants.

### Parcs Canada

Parcs Canada gère l'un des réseaux de parcs les plus importants du monde. Les parcs nationaux et les lieux et canaux historiques nationaux, tous aussi différents les uns des autres, offrent à tous les Canadiens la richesse de leurs ressources patrimoniales tout en protégeant ces dernières pour les générations futures.



Pendant que vous êtes dans la région, vous remarquerez les panneaux avec l'emblème des parcs nationaux. Ils vous conduiront au lieu historique national du Monument-Lefebvre et aux parcs nationaux Kouchibouguac et Fundy.

### Voici nos coordonnées

#### du 1er juin au 15 octobre :

LHN du Fort-Beauséjour - Fort-Cumberland  
111 chemin Fort Beauséjour,  
Aulac, Nouveau-Brunswick,  
Canada E4L 2W5

**Téléphone**  
(506) 364-5080  
(Voix/ATME)

**Télécopieur**  
(506) 536-4399

**Site Web**  
[www.pc.gc.ca/beausejour](http://www.pc.gc.ca/beausejour)

**Courriel**  
[fort.beausejour@pc.gc.ca](mailto:fort.beausejour@pc.gc.ca)

#### hors saison :

Unité de gestion du nord  
du Nouveau-Brunswick  
186 Route 117  
Parc national Kouchibouguac,  
Nouveau-Brunswick,  
Canada E4X 2P1

**Téléphone**  
(506) 876-2443

**Télécopieur**  
(506) 876-4802



La conservation de nos richesses naturelles et culturelles, c'est la responsabilité de chacun. Laissez le site intact par égard pour les visiteurs qui vous suivront. Nous accueillons vos suggestions et vos commentaires.

1. Centre d'accueil, boutique et musée
2. Entrée principale portail anglais
3. Puits et casemate de pierre des Français
4. Fondations de caserne
5. Casemate en pierre des Anglais et caserne des officiers anglais, ancien emplacement de la porte des Français
6. Casemate de bois des Français

7. Courtine de pierre des Anglais
8. Poterne des Anglais
9. Ruines de poudrières des Anglais (18<sup>e</sup> et 19<sup>e</sup> siècles)
10. Puits des Anglais
11. Éperon
12. Campement et tranchées des Anglais

Photo : Parcs Canada



Parcs Canada Parks Canada

Canada